
 ZÁPIS č. 11 (59) 
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 6. května 1997 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 
 

Přítomni:  viz prezenční listina 

Omluveni: Lhotáková/FA, Kozák/FaME, Rosman/FaME, Vintrová/FaME,  
  Hole�inský/FCH, Zelenka/FP, Hoffmann/FT 

Neomluveni: Bernard/FAST, Machura/FT 

Hosté:   Rektor Vavřín, kvestor Černý 

PROGRAM:  
1. Kontrola zápisu a úkolů 
2. Projednání a schválení finančního plánu 1997: Investiční prostředky pro nákup SZNN 
3. Připomínky k vládnímu návrhu V� zákona 
4.  Různé 
 
Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
Připomínky k zápisu z minulého jednání AS VUT nebyly �ádné. Úkol kvestora, vyplývající z 
UAS 2 z jednání AS VUT č. 10 ze dne 22. dubna 1997 byl splněn, materiály byly přilo�eny 
k opravené verzi Finančního plánu 1997: Investiční prostředky pro nákup SZNN. 

Úkol 6.5  Vzhledem k tomu, �e termín zpracování zprávy o hospodaření VUT v leto�ním roce 
byl do 5. 4. 1997, zpráva byla vypracována a� k tomuto datu. Zprávu předá kvestor 
zbývajícím členům ekonomické komise do konce tohoto týdne. 

Úkol 7.4   Prodlou�ení termínu do 30. 5. 1997. 

Úkol 10.1 Připomínky k vládnímu návrhu V� zákona - byl splněn částečně, legislativní 
  komise projedná připomínky v pondělí 12. 5. 1997  

 
Prof. Němeček po�ádal, aby členům AS VUT, kteří nemají funkční svoji schránku E-mail, 
byly materiály zasílány ti�těnou formou. Jedná se o tyto senátory: Prof. Němeček/FP, Doc. 
Kří�/FaVU, Dr. Kynčl/FA, Kateřina Horáková/FA. 
 

Ad 2) Finanční plán 1997: Investiční prostředky pro nákup SZNN 
Kvestor podal výklad k materiálu, který byl opraven na základě usnesení AS VUT z minulého 
jednání a zaslán senátorům spolu se zápisem z jednání. Následovala diskuse, ve které členové 
AS VUT polo�ili kvestorovi upřesňující dotazy. Vyčíslení strojů a zařízení zahrnutých do 
nákladů stavby Purkyňova 118 kvestor předlo�í pouze jako interní pracovní materiál pro AS 
VUT. Po diskusi bylo přistoupeno k hlasování. 

Hlasování o Finančním plánu 1997: Investiční prostředky pro nákup SZNN: 
Pro - 17 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 1 hlas 
Proti - 0 hlasů 

UAS 1 
Akademický senát VUT schvaluje Finanční plán 1997: Investiční prostředky pro nákup SZNN 
zpracovaný ke dni 25. 4. 1997. 
 



Ing. Zmrzlý po�ádal kvestora o odpověď na dotaz AS FEI. 
Otázka AS FEI: V současné době jsou ji� vygenerovány prostředky FRIM ve vý�i přidělené 
fakultám. Je v mo�nostech upravit splátkový kalendář pro MEOPTU do posledního čtvrtle-
tí. Tímto by fakulty mohly vypsat zákonná výběrová řízení, co� pro prostředky naběhlé ve 
třetím čtvrtletí nelze stihnout.  
Odpověď: Hlavním důvodem blokace a postupného uvolňování je nejistota ve vý�i  restrikcí.  

Kvestor sdělil, �e to není mo�né, neboť zatím bylo pokryto z prostředků M�MT 32 % z 90 
mil. Kč příspěvku a více VUT neobdr�elo. Prostředky v takovém objemu mo�ná VUT vůbec 
ani nedostane. Do června mů�e VUT čerpat 40 % prostředků,  koncem června by se měla 
uskutečnit na M�MT ČR porada, jakým způsobem dále postupovat.   
Rektor podal návrh, aby příspěvek na tvůrčí činnost, který VUT obdr�elo ve vý�i 1,901 tis. Kč 
nebyl zatím rozdělen fakultám. Vzhledem k tomu, �e dosud není známo, jak se rozpočtu VUT 
dotkne opatření vládního �balíčku�, doporučuje vedení VUT počkat s rozdělením, a� bude 
známo, jaká restriktivní opatření zejm. provozních prostředků VUT čekají. �krty neinvestič-
ních provozních prostředků se M�MT sna�í minimalizovat, aby V� pokud mo�no nezatí�ilo. 
Do týdne budou známy přesněj�í údaje, v případě restrikcí pou�ít tohoto zdroje a nezatě�ovat 
fakulty. 
Prof. Němeček podal kompromisní návrh, aby a� dojde ke skutečnému krácení rozpočtu bylo 
provedeno rozdělení podle klíče, který by jasně stanovil podíl ka�dé fakulty na restrikci (zahr-
nutí individuální účasti jednotlivých fakult).   
 
Hlasování o návrhu rozdělení  příspěvku na tvůrčí činnost ve vý�i 1,901 tis. Kč a� po upřes-
nění restrikce finančního rozpočtu:  
Pro - 18 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 0 hlasů 
Proti - 0 hlasů 

UAS 2 
Akademický senát VUT schvaluje návrh rektora, aby částka 1,901 tis. Kč na tvůrčí činnost 
byla rozdělena a� po sdělení M�MT o vý�i restrikce finančního rozpočtu pro rok 1997.  Roz-
dělení bude provedeno podle klíče, který bude jasně stanovovat podíl jednotlivých fakult na 
restrikci finančního rozpočtu.  

Členové AS VUT po�ádali kvestora o vypracování přehledné tabulky základních polo�ek, 
jednostránkovou základní sumarizaci finančního rozpočtu na rok 1997 - v 7 vyhotoveních. 
 
Návrh rektora na změnu Fondu aktivit vědy a umění 
Rektor po�ádal o změnu polo�ky č. 8 ve Fondu aktivit vědy a umění - Regenerace urbánního 
prostředí měst, vý�e částky 120 tis. Kč. Vědecká rada tuto polo�ku neschválila. Na druhé stra-
ně se nově objevily dvě polo�ky navr�ené FA, které splňují podmínky pro zařazení do fondu. 
Dle názoru rektora taxativní schválení konkrétních polo�ek čerpání Fondu aktivit vědy 
a umění Akademickým senátem VUT omezuje operativní ře�ení v případě po�adovaných 
změn. Doporučuje proto, aby pro pří�tí rok byl Fond aktivit vědy a umění schválen bez alo-
kačních podrobností.  

Senátoři diskutovali dvě mo�nosti: Schválení změny  polo�ky č. 8, nebo umo�nění rektorovi 
operativní vyu�ití Fondu aktivit vědy a umění. Konstatovali, �e při tvorbě Fondu aktivit vědy 
a umění pro pří�tí rok by měla být stanovena finanční rezerva, její� vyu�ití bude příslu�et rek-
torovi,  se kterou bude moci operativně nakládat.  
 



Stanovisko AS VUT: 
AS VUT bere na vědomí odůvodnění rektora pro změnu, nepova�uje taxativní rozdělení za 
dogmatické a umo�ňuje ve výjimečných případech rektorovi pru�né rozdělení Fondu aktivit 
vědy a umění. 
Hlasování: : 
Pro - 15 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 3 hlasy 
Proti - 0 

UAS 3 
AS VUT umo�ňuje rektorovi VUT ve výjimečných případech provedení změn v rozdělení 
Fondu aktivit vědy a umění pro rok 1997. Současně doporučuje, aby se VR VUT zabývala 
vyu�itím Fondu aktivit vědy a umění pro rok 1998 ji� na podzim leto�ního roku. 
 
Ad 3) Připomínky k vládnímu návrhu V� zákona 
Ing. Zmrzlý shrnul ve�kerá jednání, která proběhla. Dne 25. 3. 1997 AS VUT projednal mate-
riál zpracovaný FAST. Vyjádřil se k první části tohoto materiálu, která byla s určitými úpra-
vami AS VUT schválena (viz Zápis č. 8 ze dne 25. března 1997). Dne 8. dubna 1997 bylo 
svoláno mimořádné zasedání AS VUT, na kterém senátoři zaujali zásadní stanovisko 
k vládnímu návrhu V� zákona ze dne 14. 3. 1997, v čem se tento návrh li�í od původního ná-
vrhu předlo�eného Parlamentu. Toto stanovisko bylo zasláno předsedovi Rady V� Wilhelmo-
vi (dopis byl přílohou Zápisu č. 9 ze dne 8. dubna 1997) a v�em předsedům akademických 
senátů vysokých �kol. Proto�e konkrétní připomínky nebyly zaslány, po�ádal Ing. Zmrzlý 
Doc. Münsterovou, aby společně zpracovali dopis s konkrétněj�ím vyjádřením k obsahu před-
lo�eného návrhu. Dopis byl zaslán 11. dubna 1997 předsedovi Rady V�. Ing. Zmrzlý přítom-
ným senátorům přečetl tyto dva dopisy. Na  dopis předsedům AS V� odpověděly do dne�ního 
dne pouze 4 vysoké �koly - VFU  Brno, AVU  Praha, ČVUT Praha a V�CHT Praha. Tyto 
dopisy byly na dne�ním jednání AS VUT předány senátorům pro ka�dou fakultu v jednom 
vyhotovení.  
Ing. Zmrzlý seznámil senátory s dopisem, který Akademický senát Fakulty stavební zaslal 
podvýboru Parlamentu. AS FAST se v tomto dopise odvolává na Stanovisko AS VUT ze dne 
8. dubna 1997, ani� by alespoň kopie na vědomí byla předána AS VUT. Následovala diskuse 
členů AS VUT, po které senátoři zaujali následující stanovisko: 
 
Stanovisko AS VUT k prezentaci názorů veřejným institucím: 
AS VUT se obrací na akademické senáty fakult, aby v případě, �e různé subjekty akademické 
samosprávy (nebo i pracovníci VUT) vyslovují svoje názory, zasílají svá stanoviska na jaké-
koliv instituce, byly tyto aktivity prezentovány jako jejich vlastní a neodvolávaly se přitom na 
orgány vy��í, nebo své členství v nich a vystupovaly pouze svým jménem. Za AS VUT budou 
stanoviska zveřejňována prostřednictvím předsedy AS VUT. 
Hlasování: 
Pro - 18 hlasů 
Zdr�el se hlasování- 0 hlasů 
Proti - 0 hlasů 

Ing. Zmrzlý po�ádal předsedkyni AS Právnické fakulty MU o zprostředkování kontaktu  
s kompetentním pracovníkem PF MU, který by pomohl při orientaci AS VUT v důsledcích 
plynoucích z navrhované změny postavení V� vůči státu, a to hlavně v oblasti hospodářské 
a pracovně právní. Uskutečnilo se jednání s Doc. Slavoněm, který působil na spoluvytváření 
Statutu VUT jako konzultant. Dle názoru Doc. Slavoně státní �kola nemá dostatečný stupeň 



samosprávnosti a suverenity, stát má právo hovořit do slo�ení a pravomoci V�. Pojem veřejná 
V� znamená vět�í samosprávu (z tohoto hlediska je přechod nutný), bude mít zároveň vět�í 
finanční samostatnost i s negativními důsledky. Není doposud jasné, zda budou V� rozpočto-
vé nebo příspěvkové organizace, nejsou vyjasněné majetkové poměry. 
V pondělí 5. 5. 1997 proběhlo v Brně jednání ministra Pilipa s rektory a předsedy AS brněn-
ských V�. Ministr předlo�il návrh V� zákona, verzi z 9. 4. 1997 poradě ministrů - jako před-
přípravu pro rychlej�í projednání ve vládě. Konstatoval, �e se ukázalo, �e pojem veřejná V�  
se promítá i do jiných oblastí - zákonů a jsou nezbytná dal�í  jednání i s ministry jiných resor-
tů.  
Ing. Zmrzlý se domnívá, �e po v�ech jednáních bylo docíleno toho, čeho AS VUT chtěl do-
sáhnout. Diskuse s akademickými obcemi probíhá, mnoho připomínek v pracovní verzi návr-
hu V� zákona ze dne 9. 4. 1997 bylo ji� akceptováno. Nyní by se AS VUT měl věnovat pro-
jednání a zaslání konkrétních připomínek Radě V�.  
 
Na závěr proběhla diskuse připravených připomínek členů AS VUT k návrhu V� zákona pro 
jednání legislativní komise, které se uskuteční v pondělí 12. 5. 1997. Legislativní komise při-
pomínky zpracuje a roze�le je v�em členům elektronicky nebo písemně. Pokud neza�lou čle-
nové AS VUT dal�í připomínky, bude to znamenat, �e s materiálem souhlasí. AS VUT pově-
řuje  Doc. Münsterovou k předání tohoto materiálu na jednání předsednictva Rady V� dne 
15. 5. 1997. 
 
Ad 4) Různé 
Doc. Ruller informoval o volbách do AS  FaVU. Do AS VUT byli za FaVU zvoleni Doc. 
Kří�, Doc. Novotný a student Václav Skácel. Pří�tí týden se na akademické obci fakulty před-
staví nový kandidát na děkana. Nový senát fakulty stanoví termín volby.  

Dále Doc. Ruller upozornil na nutnost věnovat pozornost ekonomickým pronájmům ve změ-
něné ekonomické a dislokační situaci. 

 
Pří�tí jednání AS VUT se uskuteční dne 3. června 1997 v 8.00 hod. v zasedací místnosti 
rektora VUT, Kounicova 67a. 
 
PROJEDNANÉ MATERIÁLY: 
1.  Finanční plán 1997: Investiční prostředky pro nákup SZNN - verze z 25. 4. 1997. 
 
ÚKOLY: 
11.1  Vypracovat přehlednou tabulku základních polo�ek, jednostránkovou základní 

       sumarizaci  finančního rozpočtu na rok 1997 - v 7 vyhotoveních. 
Zajistí: kvestor Černý 
Termín: 3. 6. 1997 

 
 

         Ing. Simeon Zmrzlý, CSc. 
                                                                                                                          předseda AS VUT v Brně 

 
 

Zapsala: J. Cardová 
 
  


